



Conclusions of the Seminar "EU-Iraq Relations: Vision and Prospects of Partnership"

Lecturer: Mr. Martin Huth, EU Ambassador to Iraq

Moderator: Ahmad Sami

Date: 25/11/2020

al-Rafidain Center for Dialogue RCD organized a seminar entitled "**EU-Iraq Relations: Vision and Prospects of Partnership**", on RCD's Sérgio Vieira de Mello Hall, hosting Mr. Martin Huth, EU Ambassador to Iraq. Mr. Huth reviewed EU's policy towards Iraq, stating that it has two aspects, values and politics, because Iraq is one of EU's neighbors, and EU is affected by any change that happens in Iraq, especially regarding the immigration issue. In addition, Mr. Huth tackled EU's vision towards internal Iraqi issues, such as the importance of economic reform and active political dialogue. With respect to regional issues, Mr. Huth stated that Iraq's position as a buffer country helps it playing a constructive role that leads to prosperity. Finally, Mr. Huth responded to questions and statements from the audience (several academic and intellectual dignitaries from al-Najaf al-Ashraf city). The following are the most important conclusions of the seminar:

1. EU's policy towards Iraq emerges from the fact that it is one of its neighbors due to technological developments of transportation and telecommunication, thus whatever happens in Iraq would affect EU.
2. Waves of immigrants that reached EU in the last few years induce EU countries to think about what would happen if the situation deteriorates in Iraq and Iraqis have to immigrate, especially on light of Iraq's nearly 40-million population.
3. Iraq's position as a buffer state between two regional powers, Iran and Arab countries, enables it to practice positive neutrality and become a prosperous country that benefits from good relations with its neighbors.
4. Iraq needs, internally, to hold national dialogue between all Iraqis in order to rise after decades of war and social schism, and EU is ready to support this dialogue out of friendship.
5. EU backs Iraq's efforts to hold elections in June 2021 by supporting the Independent High Electoral Commission and subsidizing efforts to ensure the success of elections.





6. Iraq's economy needs comprehensive reform, and it cannot go on as such much longer. The required reforms are painful, and those who have social influence should play their role in convincing Iraqi people of the necessity for adopting such reforms, on the light of the distrust relationship between citizens and politicians.
7. Iraq's need to develop career and technical education, because the future of youth is in the hands of private sector that could thrive in the future.
8. Iraqi government must adhere to transparency in budget formulation, in a way that provides clear access to its expenses, which helps building trust with citizens.
9. Iraqi government's White Paper is an important opportunity to achieve economic reform and expand revenues; and it is not going to succeed unless there is a cooperation between Iraqi government and all those who are concerned with Iraq's future.
10. EU countries provided aid for Iraq to help him face Covid-19 pandemic, and reports shows Iraq's high professional performance in this issue.
11. EU supports Iraq, through UNESCO, in environmental and cultural projects, such as heritage preservation efforts for the old cites in Basra and Mosul.





مخرجات ندوة: "التعاون العراقي-الأوروبي: الرؤية وافاق الشراكة"

المحاضر: السفير مارتن هوت سفير الاتحاد الأوروبي في العراق

مدير الجلسة: احمد سامي

تاريخ الندوة: 2020/11/25

نظم مركز الرفدين للحوار RCD ندوة بعنوان "التعاون العراقي-الأوروبي: الرؤية وافاق الشراكة"، عقدت على قاعة سيرجيو دي ميلو في مقر المركز، حاضر فيها السفير مارتن هوت سفير الاتحاد الأوروبي في العراق، استعرض المحاضر سياسة الاتحاد الأوروبي تجاه العراق، اذ بين انها نابعة من جانبين الأول قيمي والثاني سياسي، كون العراق يمثل جارا للاتحاد الأوروبي واي متغير فيه يؤثر على الاتحاد الاوربي، لاسيما مسألة الهجرة، كما تطرق السفير الى رؤية الاتحاد الأوروبي للأوضاع الداخلية في العراق، مشددا على ضرورة الإصلاح الاقتصادي والحوار السياسي الفعال، اما فيما يتعلق بالجانب الإقليمي فيرى السفير هوت ان موقع العراق كدولة عازلة يساعده على لعب دور إيجابي يؤدي الى ازدهار البلد، وفي نهاية الندوة استمع المحاضر الى مداخلات واسئلة الحضور وهم مجموعة من النخب العلمية والاكاديمية والثقافية في النجف الاشرف، وفي ادناه اهم ما توصلت اليه الندوة من مخرجات:

- 1- سياسة الاتحاد الأوروبي تجاه العراق تبع من حقيقة كونه أصبح جارا للاتحاد الأوروبي بسبب التطور التكنولوجي وسرعة المواصلات والاتصالات، ولذا فان ما يحدث للعراق يؤثر على الاتحاد الأوروبي.
- 2- موجات اللاجئين التي وصلت للاتحاد الأوروبي قبل عدة سنوات، تدفع دول الاتحاد للتفكير حول ما يمكن ان يحدث لو ساءت الأوضاع في العراق ودفعت العراقيين للهجرة خصوصا ان عدد سكان العراق يبلغ تقريبا أربعين مليون نسمة.
- 3- موقع العراق كدولة عازلة بين قوتين اقليميتين، الإيرانيون والعرب من جهة او بين السنة والشيعة، يمكنه ان يمارس الحياد الإيجابي بان يكون دولة مزدهرة تستفيد من حسن علاقاتها مع الجميع.
- 4- يحتاج العراق على المستوى الداخلي الى عقد حوار وطني يجمع كل العراقيين، ليتمكن من النهوض بعد عقود من الخراب والانشطار الاجتماعي، هكذا حوار يجب ان يشمل كل المكونات العراقية ويهدف لتحقيق المصلحة العامة، والاتحاد الأوروبي كصديق سيدعم هكذا حوار.



- 5- الاتحاد الأوروبي سيدعم جهود العراق لإجراء الانتخابات في شهر حزيران 2021 من خلال دعم مفوضية الانتخابات وتقديم التمويل للجهود المبذولة لإنجاح الانتخابات.
- 6- يحتاج الاقتصاد العراقي الى الإصلاح الشامل، ولا يمكن ان يستمر بهذا الشكل، والإصلاحات المطلوبة ستكون مؤلمة، وان فقدان الثقة بين المواطنين والطبقة السياسية يوجب على القوى ذات النفوذ الاجتماعي ان تلعب دورا في اقناع المواطنين بضرورة تبني هكذا إصلاحات من اجل مصلحة البلد.
- 7- هناك حاجة في العراق لتطوير التعليمي المهني والتقني، لان مستقبل الشباب يجب ان لا يكون في التوظيف في دوائر الدولة.
- 8- لابد للحكومة العراقية من العمل بمبدأ الشفافية في عرض الموازنة، بحيث يتمكن المواطنون من الاطلاع بشكل واضح على نفقات الحكومة مما يساعد على خلق الثقة بين الطرفين.
- 9- الورقة البيضاء التي قدمتها الحكومة تمثل فرصة مهمة لتحقيق الإصلاح الاقتصادي وتعظيم موارد الدولة وان نجاح ذلك يعتمد على التعاون بين الحكومة العراقية وكل المهتمين بمستقبل العراق.
- 10- قدمت الدول الأعضاء في الاتحاد الأوروبي مساعدات للعراق لمواجهة جائحة كورونا، والتقارير تشير الى تعامل العراق بحرفية أكبر مع الجائحة.
- 11- يساعد الاتحاد الأوروبي العراق في المشاريع البيئية والثقافية مثل الحفاظ على الإرث الثقالي في المدن القديمة في البصرة والموصل ويتم ذلك من خلال التعاون مع منظمة اليونسكو.